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וויאזוי איז מען מקבל די תורה פונדאסניי?
ווען אן ערליכער איד מאכט די ברכה "אשר בחר בנו מכל העמים," האט 
ער אוודאי אינזין צו דאנקען השי"ת אז ער האט אונז אויסגעוועלט און 
אונז געגעבן די תורה. אבער עס קען זיך צומאל דאכטן, אפילו פאר א 
שומר תורה ומצוות, אז ער איז ח"ו נכשל געווארן אין א ברכה לבטלה. 
דאס געשעט נישט ווייל מען צווייפלט חלילה אין די געוואלדיגע גליק 
פון האבן די תורה, נאר דער ספק איז אויף ווי ווייט מיר האבן שייכות 

מיט דעם. 

ווען עמיצער רעדט זיך אויס זיין שווער הארץ צו א חבר, און יענער איז 
אים מציע צו טרעפן אן עצה טובה פון די תורה, קען פאסירן אז ער זאל 
אוועקמאכן זיין חבר'ס פארשלאג אן צופיל מחשבה. ער לייקנט אוודאי 
נישט אין דער כח פון תורה, נאר ער האלט אז זיין לימוד התורה און קיום 
המצוות וואס איז ווייט פון שלימות, איז זיכער נישט גענוג אז עס זאל 

אוועקטרייבן זיינע דאגות אריינשיינען אין זיין לעבן. 

א פאריאגטער בעל הבית בענקט זיך צו אלטע גוטע צייטן ווען ער איז 
געזעסן בהתמדה על התורה ועל העבודה. טיף אין הארץ שפירט ער זיין 

נשמה'ס דארשט, אבער יענע גוטע טעג זענען 
א ווייטע פארגאנגענהייט. יא, ער באטראכט 
תורה אלס א יקר המציאות, אבער ער אליין 
די  לויט  אן אנדערע מציאות.  אין  ליגט דאך 
געבט  וואס ער  און כח  צייט  אפגעשפארטע 
וואס  זיך,  ער  וואונדערט  תורה,  פאר  אוועק 

קען די תורה אים באמת צוגעבן צום לעבן?


געוואלדיגע געשעענישן זענען פארגעקומען אין די לעצטע פאר פרשיות. 
אויך  האבן  עלטערן,  אונזערע  מיט  פאסירט  האבן  וועלכע  נסים  די 
פאסירט מיט אונז. מיר האבן געליטן א שווערע גלות. אינאיינעם מיט 
טויזנטע נשמות ישראל זענען מיר אריינגעפאלן אינעם טיפסטן תהום. 
מהימנא,  רעיה  פונעם  אויסרוף  דעם  געהערט  מיר  האבן  אונטן,  דארט 
"והוצאתי וגאלתי". מיר זענען אריבער דעם ים מיט אותות ומופתים, און 
אצינד האלטן מיר ביי די וויכטיגסטע און גרעסטע היסטארישע מאמענט, 

מעמד הר סיני.

מיר זענען דארט געווען, מיר האבן געהערט, און מיר האבן מקבל געווען 
די תורה. אויב עמיצער וועט פרעגן איינער פון אונז, "ביסט אויך דארט 
זיין  פארקנייטשן  ער  וועט  תורה?"  די  געווען  מקבל  האסטו  געווען? 
ישראל  כלל  פון  נשמות  אלע  א שאלה?  וואס  פארוואונדערט.  שטערן, 
מקבל  ער  האט  אוודאי  מעמד.  פארכטיגן  דעם  ביי  געשטאנען  זענען 

געווען די תורה.

אים,  פרעגט  מען  ווען  געענטפערט  מענטש  זעלבער  דער  וואלט  וואס 
"וואס האלסטו? האסטו היינט מצליח געווען צו מקיים זיין די תורה?" 

וואס וואלט ער געענטפערט? אויב ער באהאלט נישט דעם אמת פון זיך 
אליין, דאן האלט ער גאנץ שוואך פון זיין קיום המצוות. ער ווייסט וואו 

ער האלט אויפן וועלט. נו, וואס זאל ער שוין זאגן אויף די פארשווענדטע 
צייט, דעם צושפילטן טאג, זיין פארפאטשקעטן סדר... דאס הייסט לימוד 
התורה? דאס הייסט קיום התורה? אוודאי נישט. ער איז אזוי זיכער אז ער 
האט נישט זוכה געווען דערצו, אז ער וואלט אפילו געשוואוירן דערויף.

אינצווישן די פארשווענדטע צייט פונעם צושפילטן טאג, האבן זיך בכל 
אופן אריינגעשווערצט עטליכע מצוות. דער איד האט לכאורה געטראגן 
טלית און תפילין, און מן הסתם האט ער זיך אפגעהאלטן פון אזעלכע 
איסורים ווי "בל תקיף" וואס עס פאלט אים אפילו נישט איין עובר צו 
זיין דערויף. ער האט אויך זוכה געווען צו זאגן א אידיש ווארט, קריאת 
שווה.  איינו  זה  וכל  צופרידן,  נישט  איז  איד  דער  אבער  ברכות.  שמע, 
זיין אומצופרידנהייט קומט נישט ווייל ער האט נישט א שייכות מיט די 
וואס  טעג  אזעלכע  אין  אויך  טאג,  יעדן  געגעבן  ווערט  תורה  די  תורה. 
איד,  יעדן  געגעבן פאר  ווערט  תורה  די  קיין הצלחה.  אן  גייען פארביי 

אבער צומאל ווייסט ער נישט וויאזוי עס צו מקבל זיין. 

קבלת התורה איז נישט דווקא דורך לערנען במשך א גאנצע נאכט בשעת 
שיסל  א  אין  אריינגעשטעקט  ליגן  פיס  די 
קאלטע וואסער. מען קען זוכה זיין צו קבלת 
התורה דורך אויסשטרעקן די הענט צו נעמען 
טאג- פשוט'ע  אונז,  געבט  בורא  דער  וואס 

ווי געשמאק איז אנצוטוהן  טעגליכע מצוות. 
באקליידט  מצוה  פשוט'ע  אזא  מיט  ציצות! 
מען זיך מיט אלע תרי"ג מצוות וועלכע זענען 
תלוי דערין. אזא גרינגע מצוה געבט אונז די 
זיך ארויסצולאזן אין א טאנץ, און  זיך צו פרייען באמת,  בעסטע סיבה 

שעפן חיות אויף א גאנצן טאג.



"עַל מָה אָבְדָה הָאָרֶץ?" דאס איז געווען א שווערע שאלה וואס די חכמים 
און די נביאים האבן נישט געקענט ענטפערן דערויף, נאר הקב"ה אליין 
מְעוּ  י לִפְנֵיהֶם, וְלֹא שָׁ ר נָתַתִּ האט מפרש געווען "עַל עָזְבָם אֶת תּוֹרָתִי אֲשֶׁ

בְקוֹלִי, וְלֹא הָלְכוּ בָהּ." 

ה." אין יענעם דור האבן אידן עוסק  חִלָּ תּוֹרָה תְּ רְכוּ בַּ לֹּא בֵּ חז"ל זאגן, "שֶׁ
געווען אין תורה, און עס האט נישט געפעלט קיין למדנים און יודעי ספר. 
אבער די מענטשן פונעם דור האבן נישט געזען קיין סיבה צו זאגן ברכת 
התורה. זיי האבן נישט געשפירט קיין התרגשות פון זייער לערנען, און 
זיך אפגעהאלטן פון  נישט געזען דערין קיין חידוש. אפשר האבן אידן 
טייל האבן מן- זיין לבטלה.  נישט  זאל חלילה  כדי עס  די ברכה  מאכן 

הסתם געהאלטן אז זיי האבן נישט אן אמת'ער חלק אין די תורה. וויאזוי 
קענען זיי מאכן א ברכה אויף די תורה אויב זיי היטן נישט רוב פון די 
מצוות? א ברכה אויף אזא סארט לימוד התורה וועט נאר זיין צו שאנד 
און צו שפאט. אזעלכע סארט לאגישע חשבונות האבן אנגעברענגט דעם 

חורבן בית המקדש וארץ ישראל.

מען קען זוכה זיין צו קבלת התורה 

צו  הענט  די  אויסשטרעקן  דורך 

אונז געבט  בורא  דער  וואס  נעמען 

פארזעצונג אויף זייט 4.



  2 | יתרו  תשע"ו 

סימן ב':

־"עיקר גדולתו של הקדוש ברוך הוא, שגם הרחוקים ממנו יתברך מאוד מאוד גם הם יתקרבו לע
בודתו, ובזה נתייקר ונתעלה שמו יתברך למעלה ולמטה. על כן אין לאדם לייאש עצמו מלהתקרב 
לעבודת השם מחמת שנתרחק מאד מהשם יתברך על ידי חטאיו המרובים אף שהרבה לעשות 
רע ח"ו, כי אדרבא, ממנו דייקא יתעלה וישתבח ויתגדל כבודו יתברך ביותר. אבל עיקר התקרבות 

הרחוקים להשם יתברך הוא על ידי צדיקי הדור." )ע"פ ליקו"מ י'(

די ידיעה וואס איז שייך פאר יעדן מענטש אין יעדן מצב, אז דווקא 
א  פאר  גדול  יסוד  א  איז  נתעלה,  ה'  כבוד  דער  ווערט  אים  דורך 
מענטש'ס התגברות בדרכי התשובה. וויאזוי קען מען משיג זיין די 

געוואלדיגע יסוד? 

היפך  דער  איז  ידיעה  די  אז  י'(,  סי'  )לקו"מ  אונז  לערנט  רבי  דער 
ישות.  און  גיאות  אלע  מבטל  מען  איז  דורכדעם  און  גאווה,  פון 
פארשטייט זיך אז יעדע חיות וואס א מענטש האט פון סיי וועלכע 
זיין ידיעה אז  עבודה און פעולה וואס ער טוט, איז אפהענגיג אין 
זיין עבודה האט א תועלת. די פראבלעם איז נאר אז דא בעוה"ז, 
ווייסן נישט ריכטיג  קוקן מיר מיט א קורצזיכטיגע בליק, און מיר 
אפצושאצן א מצוה'ס אמת'ן ערך. מיר זענען געוואוינט צו מעסטן 
אונזערע מצוות לויט דער גודל און די כמות, אויפן זעלבן אופן ווי 

מיר שאצן יעדע גשמיות'דיגע זאך פון די וועלט.

וויאזוי מעסט זיך די אמת'ע חשיבות פון א מצוה? לויט וויפיל נחת 
רוח און התעלות כבוד שמים וואס ווערט דורכדעם. עס איז נישטא 
א גרעסערע חיזוק און סיפוק וואס א מענטש האט, ווי ווען ער איז 
מגלה אז דווקא דורך אים ווערט כבודו יתברך דערהויבן און טייער. 
די ידיעה אליין פולט אן זיין הארץ מיט שמחה, און דאס אליין איז 

א סיבה זיך ארויסצולאזן אין א טאנץ.

אזוי שטארק  צו צדיקים,  איז מקורב  ווי שטארק א מענטש  לויט 
ווערט אריינגעבאקן ביי אים דער יסוד פון דעם צוגאנג צו מצוות. 
פון  החיים  רוח  דער  נתגלה  ווערט  רייד  הייליגע  זייערע  דורך 
אידישקייט און פשטות. יעדע מצוה באקומט אינגאנצן אן אנדערע 
לויט  מעשים  זיינע  מעסט  ער  און  אויגן,  מענטש'ס  א  אין  יחס 
וויפיל נחת רוח עס שאפט אויבן אין הימל. דער געדאנק שאפט 
אים סיפוק און שמחה. ער דארף נישט צוקומען צו מעסטן לויט 
גשמיות'דיגע שאצונגען וואס זענען גורם גאווה, און נאכדעם צער, 
ווען מען זעט אז מען האט נישט אנגעיאגט אדער נישט מצליח 

געווען צו טוהן וואס מען האט געוואלט און געפלאנט.

פון  נתרחק  ח"ו  ווערט  ער  און  דורך  פאלט  מענטש  א  ווען  אפילו 
עבודתו יתברך, קען ער זיך מחיה זיין און מחדש זיין זיין עבודה, ווען 
ער ווייסט און ער אנערקענט אז אדרבא, דווקא דורך אים ווערט 

נתעלה שמו של השי"ת.

האָלֱֹהיִם',  מכִּלָ  ה'  גּדָוֹל  כּיִ  ידָעַתְּיִ  עתַּהָ  "כּיִ  ואְמָרַ  יתִרְוֹ  אתָאָ  "כּדַ 
ְמאָ עלִּאָהָ." פון דעם מאמר הזוהר לערנט  כּדְיֵן אתִיְקְרָ ואתעלא שׁ
רוח  נחת  באשעפער'ס  דעם  אז  נשגב,  דבר  א  ז"ל  רבי  דער  אונז 
איז צומאל דווקא דורך דעם נידריגסטן מענטש וועלכער איז זיך 
מקרב צו השי"ת, אזוי ווי יתרו, וועלכער איז געווען א גלח פון אלע 
געווארן שמו של  איז בארומט  אים  דורך  דווקא  און  זרות,  עבודה 
ווייט און עס  זייער  זיך  ווען א מענטש שפירט  קודשא בריך הוא. 
ער  דארף  קדושה,  אין  אריינצוגיין  און  אנצוהייבן  שווער  אים  איז 

חשוב'ערע  קיין  נישטא  איז  עס  יסוד.  אמת'ן  דעם  זיך דערמאנען 
ווען א מענטש פארשטייט אז ער  זיין כבוד ה', און  ווי מעלה  זאך 
האט א געלעגנהייט דאס צו טוהן, וועט ער זיך מתגבר זיין און זיך 
ווייט,  ווייל ער איז אזוי  דווקא  וואס עס איז שייך.  זיין מיט  מחזק 
קען ער מרבה זיין כבוד שמים, און דאס ברענגט אים א ספעציעלע 

התפעלות און שמחה.



דער רבי ז"ל לערנט אונז אזא חיזוק. וויאזוי קען איך עס נוצן למעשה?

איך האב אמאל געוואלט נוצן דעם געדאנק צו מחזק זיין א ידיד 
מיינער. עס איז אים געווען א חידוש, אבער ער האט זיך אנגעהויבן 
צו דינגען מיט מיר, ביז ער האט געזאגט, "אזעלכע גדולות קענסטו 
זיך אליין נעמען. בדיעבד'יגע התחזקות אינטערעסירט מיר נישט. 
ועבודה." תורה  אין  הצלחה  פון  דרך  לכתחילה'דיגע  א  זוך  איך 

א  ווען  גאוה,  פון  באמת  שטעקט  טענה  אזא  פון  שורש  דער 
הצלחה,  אייגענע  זיין  אויף  געצילט  נאר  איז  בליק  מענטש'ס 
טרעפן  נישט  ער  קען  אופן  אזא  אויף  התעלות.  און  התקדמות, 
ידיעה אז אויבן האט מען נחת רוח  קיין שמחה און סיפוק אין די 
א  אונטערגראבן  קען  וואס  מידה  שלעכטע  א  איז  דאס  אים.  פון 
מענטש'ס יסודות האמונה, און עס פארמיידט אים פון שפירן אן 
אמת'ע הרגש פון קרבת ה'. אויב ער שפירט אז ער האט יא מצליח 
געווען אין תורה ועבודה, דאן קען ער זיך נישט ספראווען מיט זיין 
ער  אז  האלט  ער  אויב  געלונגען.  אים  איז  עס  אז  גאווה  מיאוס'ע 
און  חיזוק  קיין  נישט  ער  טרעפט  דאן  געווען,  מצליח  נישט  האט 
דאס  אז  אונז  לערנט  ז"ל  רבי  דער  אמונה.  פשוט'ע  פון  אור  דער 
אריינגעפאלן  ער  איז  דעם  צוליב  וואס  טעות  קרח'ס  געווען  איז 
אויב  צוגאנג  מענטש'ס  א  איז  אנדערש  ווי  אבער  כפירה.  אין 
שמים. כבוד  זיין  מרבה  צו  געצילט  איז  אינטערעסע  זיין 

זיין ביטול הגאוה. אמת, עס  זיך אין  ווענדט  א מענטש'ס הצלחה 
נישטא  איז  עס  גאווה.  די  זיין  מבטל  צו  צייט  לאנגע  א  דויערט 
מענטש'ס  א  עררייכן.  צו  דאס  וויאזוי  עצה  קלארע  פשוט'ע  א 
חיות  שעפן  שעצן  צו  אוועקגעשטעלט  זענען  מהות  און  טבע 
איז  דערפון  ווערן  ניצל  פון  וועג  דער  און  הצלחה,  אפענע  פון 
טעם  דעם  שפירן  צו  אים  געבט  וועלכער  לצדיק  התקרבות  דורך 
דער  וואס  החיים  רוח  דעם  אטעמט  מען  ווען  תורה.  אמת'ע  פון 
מען  אנערקענט  דעמאלט  נפש,  אינעם  אריין  בלאזט  צדיק 
וואס  טעות  פונעם  נארישקייט  די  און  גאוה  פון  ליידיגקייט  די 
א  טרעפן  ער  וועט  דעמאלט  הצלחה.  פאלשע  צו  אונז  שטופט 
זיך  ער  וועט  אזוי  און  פשטות,  מיט  תורה  די  זיין  מקיים  פון  חיות 
וועט נאכאמאל  ווען ער  זיין אין די פנימיות התורה. אפילו  מדבק 
איך  "אפילו  דערמאנען,  זיך  נאר  ווערן  מיד  נישט  ער  וועט  פאלן, 
דורכגעפאלן,  נאכאמאל  בין  איך  ווייל  דערווייטערט  אזוי  שפיר 
כבוד  זיין  מעלה  איך  קען  יעצט  דווקא  פארפאלן.  נישט  איך  בין 
פונדאסניי." זיין  מחדש  זיך  און  זיין  מחזק  נאכאמאל  זיך  דורך  ה' 

השי"ת זאל אונז געבן די ריכטיגע בליק אויפן לעבן, אז מעלה זיין כבוד שמים זאל זיין אונזער שטרעבן. 

משיבת נפש
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העיקר הוא תפילה
גאנצע  זיין  אז  געזאגט  האט  ז"ל  רבי  דער 
גערעדט  אסאך  האט  ער  תפילה.  איז  עסק 
און  מענטשן,  זיינע  מיט  ענין  דעם  וועגן 
זאלן  זיי  אז  געווען  מזהיר  זיי  האט  ער 
ושחיחה  התבודדות  און  תפילה  זיין  מרבה 
צ"ג( סימן  תנינא  )ליקו"מ  קונו.  לבין  בינו 

פיל תורות און שיחות פון זיינע הייליגע ספרים 
רעדן זיך פון תפילה, די חשיבות פון אריינלייגן 
תפילות,  קביעות'דיגע  דריי  די  אין  כוחות  אלע 
די מעלה פון אמירת תהלים, און די וויכטיגקייט 
פון אמירת תיקון חצות. ער האט זייער משבח 
אנטהאלטן  וואס  סידורים  גרויסע  די  געווען 
תפילות וואס צדיקים האבן מחבר געווען, אזוי 
האט  ער  וכדומה.  ציון"  "שערי  סידור  דער  ווי 
שרייבן  זאל  ער  אז  נתן  ר'  פאר  געזאגט  אויך 
תפילות אויף זיינע תורות, און זיי זענען מלוקט 
נתן'ס  ר'  הלכות.  ליקוטי  ספר  הייליגן  דעם  אין 
טוב  כל  "מלאים  זענען  תפילות  מורא'דיגע 
לבית ישראל. תפלות תחנות ובקשות והפצרות 
ואמתלאות  וטענות  וודוים  ופיוסים  ורצויים 
יתברך,  לשם  גדולות  וזעקות  ושועות  וצעקות 
לעורר רחמיו המרובים עלינו שיקרבנו לעבודתו 

יתברך חיש קל מהרה". )מתוך ההקדמה(

על ידי ההתבודדות
גדולה  מעלה  היא  "ההתבודדות 
ועליונה מן הכל" )ליקו"מ תנינא סי' כ"ה(. 
ואמר: "שמקטן ועד גדול אי אפשר 
על  אם  כי  באמת  כשר  איש  להיות 

ידי התבודדות" )שם סי' ק'(.

חוץ פון די געוואלדיגע חשיבות פון קביעות'דיגע 
תפילות, האט דער רבי ז"ל מחדש געווען א דרך 
זיך  האבן  אבות  אונזערע  וויאזוי  וועג  א  הישן, 
פון  עצה  וואונדערליכע  די  איז  דאס  געפירט. 
"התבודדות", צו זיצן יעדן טאג אליין מיטן בורא 
און אויסשמועסן וואס ליגט אין הארץ פאר אים, 
און רעדן צו אים מיט א פערזענליכע שפראך. 
האבן  הגדולה  כנסת  אנשי  די  וואס  טראצדעם 
מסדר געווען און קובע געווען תפילות, דארפן 
מיט  השי"ת  צו  רעדן  צו  צוגעוואוינען  זיך  מיר 
די אייגענע שפראך. דורכדעם וואס מיר דרוקן 
הערצער,  אונזערע  אין  טיף  ליגט  וואס  אויס 
יעדן טאג באזונדער לויט וואס מיר ווילן, שפירן, 
און טראכטן, וועלן מיר קענען אויך צוקומען צו 
האבן אן אמת'ע כוונה בשעת מיר דאווענען די 

קביעות'דיגע תפילות.

שאלה:
פארוואס פעלט אויס צו קובע זיין א צייט פאר התבודדות, איז נישט גענוג צו 

בעטן פערזענליכע בקשות ביי די תפילה 'שמע קולנו'?

תשובה:
התבודדות איז נישט בלויז אן עצה צו בעטן בקשות, ווייל דאס קען מען טאקע 
טוהן ביי שמע קולנו אדער אין סיי וועלכע מינוט פון טאג ווען עס מאכט זיך א 

פראבלעם, עגמת נפש, וכדומה.

א  באשטימען  מיינט  התבודדות  ענין.  אנדערן  אן  אינגאנצן  איז  התבודדות 
פלאץ און צייט זיך צו פארבינדן מיט השי"ת מיט א שטארקע קשר. התבודדות 
שאפט ישוב הדעת. מען קען אנקומען צו התבודדות צומישט און פארלוירן, 
און התבודדות וועט צוריקברענגען דעם דעת. דאס איז דער גרויסער חידוש 

פון התבודדות. 

מען דארף נישט שטיין אליין 'מיט זיך אליין', נאר אליין מיטן בורא. מען טרעפט 
א פלאץ צום ביישפיל א וואלד, א ליידיגן ארט, א פארמאכטע צימער, אדער 
אפילו אונטערן דאכענע )ווי דוד המלך זאגט "אשְַׂחהֶ בכְלָ ליַלְהָ מטִָּתיִ". אויב 
עס איז נישט  מעגליך צו טרעפן א שטילן ארט, קען מען אפילו עפענען א ספר 
אין בית המדרש און בשעת עס זעט אויס כאילו מען לערנט, שמועסט מען 
מיט השי"ת. מען שמועסט זיך אויס, מען דערציילט פאר השי"ת אלע הרגשים 
וואס ליגן אין הארץ, חלישות הדעת, עגמת נפש, שוועריקייטן, דאגות, רצונות, 

שאיפות, וכו'. מען רעדט צו השי"ת 'כדבר איש אל רעהו'. 

ווי עמיצער דערציילט  ְחנֶּהָ',  ישַׁ איִשׁ  בלְבֶ  'דּאְגָהָ  פון  בחינה  א  איז  התבודדות 
מוכן  איז  יענער  און  געטרויעט,  ער  וועמען  ידיד  נאנטער  א  צו  לבו  מצפוני 
אים צו סובל זיין כמו שהוא. ער האט נישט קיין חשש אז דער ידיד וועט אים 
ווען  אפילו  אים,  דערציילט  ער  וואס  דעם  צוליב  שלעכט  אנצוקוקן  אנהויבן 
זיין ביטערניש איז געוואנדן כלפי דעם ידיד. עס איז טאקע שווער צו טרעפן 
אין די וועלט, אזא סארט חבר. מען דרייט זיך צווישן מענטשן, מען רעדט און 
מען שמועסט, אבער למעשה לעבן אסאך מענטשן אליין און אפגעזונדערט. 
זעלטן איז פארהאן עמיצער וואס פארשטייט עומק לבו פון א חבר. דערפאר 

איז התבודדות אן עצה וואס איז שייך פאר יעדן.

שאלה:
וויאזוי איז דאס שייך פאר מענטשן וועלכע זענען זיך לכאורה מסדר אליין, און 

זיי שפירן נישט א צורך אויסצושמועסן זייערע פראבלעמען? 

תשובה:
פון אן אויבערפלעכליכע שטאנדפונקט האבן אזעלכע מענטשן אפשר נישט 
זיך  אן  מסדר  זיך  זענען  וואס  אזעלכע  פארהאן  בכלל...  פראבלעמען  קיין 
זיי שפירן נישט אזא שטארקער צורך צו  אויסרעדן גשמיות'דיגע דאגות, און 
משתף זיין א צווייטן וועגן זאכן וואס געשעט צו זיי. דאס מיינט נישט אז ביי זיי 
קלאפט אלעס לויט ווי עס געפעלט זיי, און אלעס ביי זיי איז אין ארדענונג. זיי 
האבן בלויז אן אויסוועג זיך ארויסצודרייען פון פראבלעמען אן זיך מתייחס צו 

זיין צו וואס עס שטערט זיי.

מיט  מתמודד  זיך  איז  מען  וויאזוי  אופן  דעם  ביי  שייך  איז  זאך  זעלבע  די 
צוקלאפן,  צו  שטארק  פרובירט  האט  יצר  דער  שוועריקייטן.  רוחניות'דיגע 
צוברעכן, מבלבל זיין, ארייצוברענגען ספיקות און שאלות, און בעיקר צו שוואך 
מאכן דאס הארץ אז מיר זאלן נישט וויסן פון אונזערע כחות. ווער קען באמת 
פארשטיין זיין חבר'ס יצר הרע? יעדן'ס יצר הרע איז זיך מתלבש מיט אנדערע 

פנימ'ער, און ווי אנדערש באווייזט ער זיך פון איין טאג צום אנדערן.

מען  עצה.  קיין  נישט  איז  עצה-געבן'  אן  אליין  'זיך  און  זיין'  מסדר  אליין  'זיך 
אוועק.  נישט  לויפט  פראבלעם  די  אבער  פראבלעם,  א  פון  אוועקלויפן  קען 
אונזער  איז  ער  אונז,  צו השי"ת. ער פארשטייט  לויפן  צו  איז  די אמת'ע עצה 
אלע  אויסצוהערן  אויער  אפענע  שטענדיגע  א  האט  ער  אונטערלאנער, 

שו"ת לבני הנעורים

 #1"מעלת ההתבודדות"
סעריע
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טראצדעם וואס מיר האבן מקבל געווען די תורה בשעת א געוואלדיגע 
התגלות, איז די תורה פארוויקלט ארום א נעפל פון הסתרה און שכחה. 
מיר דארף זוכן דער חיות, די שפע, און די שמחה וואס ליגט באהאלטן 
דערין, כדי צו האבן כח עס צו קענען היטן און מקיים זיין. פונקט ווי 
מען שטרענגט זיך אן צו זוכן קלארקייט און הבנה אין לערנען, דארף 
מען זוכן די שמחה דערין. אויב מען זוכט נישט, ווערט מען פארלוירן. 
געווען די  ווען איז  אין אזא סארט מצב קען מען צוקומען צו קלערן, 

לעצטע מאל וואס מיר האבן באמת מקבל געווען די תורה?

וואס  פאלאץ  ריזיגע  א  צו  צוגעגליכן  איז  עס  ירושה.  א  איז  תורה 
קען  מען  צימערן.  און  קארידארן,  ווארט-זאלן,  הונדערטע  ענטהאלט 
פארברענגען יארן און בלויז ארומשפאצירן אין דרויסנדיגע הויפן און 
זאלן. אדער קען מען זוכן א וועג אריינצוגיין טיף אינעווייניג, און טרעפן 

וואונדערליכע שאץ-קאמערן. 

צומאל האבן מיר דמיונות ארום דעם מושג פון "תורה". מיר האבן מחליט 
געווען א געוויסער מהלך וויאזוי צו גיין, און מיר האבן אויסגע'משל'ט 
פונקטליך וויאזוי עס דארף קלאפן. אבער דאס אליין פארקלאפט די טיר 
און לאזט אונז נישט אריינקומען אין פאלאץ. נאר די צדיקים מיט זייערע 
צייגן  זיי  אינעווייניג.  טיף  אריינברענגען  אונז  קענען  אורות  לויטערע 
אונז אונזער שייכות צו די ירושה, און זיי ווייזן אונז אונזער ספעציעלער 

חלק דערין.

די  אין  אריינצוטרעטן  און  דמיונות  פון  ארויסצוגיין  צייט  דויערט  עס 
שערי תורה. אויך די בני ישראל זענען נישט אנגעקומען צו הר סיני אין 
איין טאג. נאכן ארויסגיין פון דער שיעבוד מצרים, האבן זיי זיך געמוזט 
רייניגן במשך מ"ט ימי הספירה. בשעת טעג האבן זיך געציילט, האבן 
זיך קליפות אפגעשיילט. נאר ווען די מחיצות פון אונזער דמיון זענען 

אוועקגעפאלן, האבן מיר געקענט מקבל זיין די תורה. 

דאס איז אונזער ירושה. מיר האבן אן אייביגער חלק דערין, א שטענדיגע שייכות דערצו, א שמחה צו טרעפן דערין און א חיות צו לעבן דערפון. 

יעדן  אויס  הערט  ער  מחשבות.  און  שוועריקייטן,  הרגשים,  אונזערע 
דיבור וואס גייט ארויס פון מויל.

ביי התבודדות הערט מען אויף צו לעבן אליין, און מען ווערט מקושר 
נישט  זוכן מיר  בורא,  זענען מיטן  ווען מיר  מיט השי"ת בפועל ממש. 
כבוד און הערכה פון אנדערע מענטשן, און מיר זענען נישט אנגעוויזן 
א  אמונה  אונזערע  ווערט  דורכדעם  אונז.  צו  יחס  צווייטן'ס  א  אויף 
ממשות'דיגע זאך, און נישט בלויז א נושא פון סיפורים און משלים און 

געשמאקע רעיונות.

שאלה:
וויאזוי איז התבודדות אן עצה צו לעזן א פרט'ישע פראבלעם?

תשובה:
אויף יעדע פראבלעם, הן ברוחניות והן בגשמיות, איז פארהאן אן עצה. 
אויב מען ווייסט און מען פארשטייט וואס מען דארף טוהן, קען מען 
ארויסגיין פון יעדן פלאנטער. ווען מען דערציילט פאר השי"ת וועגן א 
שוועריקייט וואס מען האט, העלפט השי"ת דורכדעם וואס ער שיקט 
אונטער די ריכטיגע מחשבות פארן מענטש. אזוי באקומט מען פרישע 
כוחות זיך צו  מתמודד זיין מיט די שוועריקייט. דער עצם שפיכת הלב 
קען גורם זיין אז מען זאל בעסער פארשטיין און באטראכטן דעם מצב 
מיט א ריכטיגע בליק. צומאל שיקט השי"ת א נייע געדאנק און לעזונג 

וואס איז פריער נישט איינגעפאלן צו טוהן.

אויס  נישט  זיך  קומט  וואס  מענטש  א  פון  ביישפיל  א  נעמען  לאמיר 
מיט א חבר אדער מיט עמיצער פון זיין משפחה. אוודאי קען השי"ת 

מאכן א נס אז זיין פארפלאנטערטע קשר זאל אויסגעגראד ווערן פון 
זיך אליין, אבער בדרך כלל איז די ישועה מלובש אינעם טבע, און דער 
ביי התבודדות. ער דערציילט אלעס פאר השי"ת  מענטש זעהט עס 
אזוי ווי ער וואלט דערציילט פאר זיין חבר. ער ערקלערט פונקטליך 
וואס באדערט אים וועגן דעם מצב וואס ער קען זיך נישט מסדר זיין 
השי"ת  בעט  ער  און  ווערטער,   אויף  נישט  קארגט  ער  יענעם.  מיט 
אין  טוהן  דארף  איך  וואס  פארשטיין  צו  מיר  געב  עצה,  אן  מיר  "געב 
אזא סארט מצב" )אפילו ער שפירט אז ס'איז נישטא וואס צו טוהן(. 
השי"ת העלפט אים, און ער פארשטייט בעסער וויאזוי זיך אומצוגיין 
ווערטער  וועלכע  יענעם חבר אדער נאנטער. ער שפירט בחוש  מיט 
זענען פאסיג יענעם צו זאגן, און ער קען צוטרעפן וועלכע נקודה האט 
גורם געווען זיך צו צוקריגן אדער אריינצורייבן מיט יענעם. אזוי ווייסט 
וויאזוי צו פארמיידן קריגערייען.  זיך היטן און  וואס ער דארף  ער פון 
אזעלכע סארט עצות און רעיונות העלפן דעם מענטשן ארויסצוגיין 

פון זיין פראבלעם.

ווערן,  אויפגעראכטן  זאלן  מיר  אז  בקשה  פשוט'ע  די  צו  צוגאב  אין 
אן  מיט  אומצוגיין  זיך  וויאזוי  עצה  אן  פאר  השי"ת  בעטן  מיר  דארפן 
ענגשאפט אין פרנסה, געזונט, אדער סיי וועלכע אנדערע הינזיכט און 

מצב וואס דרוקט אונז. 

מען  אויב  השי"ת...  צו  קומען  צו  כדי  געדרוקט  שפירן  נישט  מוז  מען 
האלט ביים מאכן אן החלטה, קען מען זיך באראטן מיט השי"ת, אים 
זיין  און מסביר  נוגע,  זענען  וועלכע  די פארשידענע צדדים  דערציילן 
די מעלות און  חסרונות פון די אפציעס. השי"ת העלפט צוקומען צו א 

ריכטיגע עצה און באשלוס.

ברכת מזל טוב
לכבוד האי גברא רבא ויקירא המוסר לבו ונפשו להפצת נועם אור הצדיק ומתיקותו 

בחן ובחסד, איש חמודות נעים הליכות 

הרה"ח רבי חיים ווייס שליט"א
מיקירי וחשובי אנ"ש בוויליאמסבורג

לרגל נישואי בנו החתן המצויין והמופלג כמר שלמה זלמן נ"י
עם בת הרה"ח רבי יהודה צבי שפירא שליט"א ראש ישיבת אהבת משה

ונכד השרף הרה"ח רבי שמואל שפירא זצ"ל

בזכות מסירות נפשו להפצה הקדושה להרבות כבוד שמים ולהרחיב גבולי הקדושה 
יזכה לראות שפע נחת דקדושה בזכות רביה"ק ומוהרנ"ת זכותם יגן עלינו, אמן.

מערכת עלה לתרופה באידיש

המשך פון זייט 1.
וויאזוי איז מען מקבל די תורה פונדאסניי?


